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В статье анализируются основания и условия проведения оперативного эксперимента и провероч-ной закупки, 

правовые позиции Конституционного Суда РФ и Европейского суда по правам человека в контексте пределов 

допустимости этих оперативно-розыскных мероприятий. Дается критический анализ решений Страсбургского суда с 

учетом сущности этих оперативно-розыскных мероприятий, приводятся отличия в оценках правомерности выбора 

тактики их проведения в качестве провокации. Опираясь на нормы Конституции РФ и правовые позиции 

российского Конституционного Суда, нормы уголовного и уголовно-процессуального законов, Федерального закона 

«Об оперативно-ро-зыскной деятельности», автор приводит аргументы, свидетельствующие о том, что позиции 

ЕСПЧ не могут служить опорой и основанием для их использования в отечественной правоприменительной практике, 

в том числе судебной, в качестве критерия оценки оперативно-розыскных мероприятий на предмет провокации, а 

потому и нарушения права на справедливое судебное разбирательство. В статье подчеркивается верховенство 

Конституции РФ, а также отмечаются существенные отличия в трактовках положений Федерального закона «Об 

оперативно-розыскной деятельности» и оценки оперативно-розыскной практики российским Конституционным 

Судом и Европейским судом по правам человека.
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* Часть 1 см. в № 6 за 2021 г.

CONSTITUTIONALISATION OF LEGAL BRANCHES

Oleg VAGIN. Operational Experiment and Verification Procurement in the Context of the Legal Positions of the Constitutional 

Court of the Russian Federation and the European Court of Human Rights (Рart 2)

The article analyzes the grounds and conditions for conducting an operational experiment and a test pur-chase, the legal 

positions of the Constitutional Court of the Russian Federation and the European Court of Human Rights in the context of the 

limits of the admissibility of these operational search measures. A critical analysis of the decisions of the Strasbourg Court is 

given, taking into account the essence of these operational search measures, differences in the assessments of the legality of 

choosing the tactics of their conduct as a provocation are given. Relying on the norms of the Constitution of the Russian 

Federation and the legal posi-tions of the Russian Constitutional Court, the norms of criminal and criminal procedure laws, the 

Federal Law 

“On Operational Investigative Activities”, the author presents arguments indicating that the positions of the ECHR 

cannot serve as a support and basis for their use in domestic law enforcement practice, inclu-ding judicial, as a criterion for 

evaluating operational investigative measures for provocation, and therefore violations of the right to a fair trial. The article 

emphasizes the supremacy of the Constitution of the Russian Federation, and also notes significant differences in the 

interpretation of the provisions of the Federal Law “On Operational Investigative Activities” and the assessment of operational 

investigative practice by the Russian Constitutional Court and the European Court of Human Rights.
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